

# История Витебского детского приемника-распределителя в контексте борьбы с детской беспризорностью и безнадзорностью в БССР (1944–1955)

**Бездель В.Е.\*, Хаданенок В.М.\*\***

\*Учреждение образования Федерации профсоюзов Беларуси  
«Международный университет «МИТСО»» (Витебский филиал), Витебск

\*\*Учреждение образования «Витебский государственный  
технологический университет», Витебск

*Актуальность изучения истории Витебского детского приемника-распределителя определяется тем, что позволяет реконструировать причины, масштабы детской беспризорности и безнадзорности в первое послевоенное десятилетие.*

*Цель статьи – анализ детской беспризорности и безнадзорности на примере Витебского приемника-распределителя в контексте развития БССР в 1944–1955 гг.*

**Материал и методы.** В статье использованы материалы Государственного архива Витебской области. Для достижения поставленной цели применены общенаучные методы, специально-исторические методы: историко-генетический, историко-системный.

**Результаты и их обсуждение.** Анализируются статистические данные журналов учета детей Витебского детского приемника-распределителя, причины детской беспризорности и безнадзорности, половозрастные характеристики детей. Пик поступления детей приходится на 1944–1947 гг., постепенно их количество снижается, а большинство прибывших детей – это безнадзорные, а не дети-сироты.

**Заключение.** Сделан вывод о том, что условия, проблемы функционирования Витебского ДПР, причины детской беспризорности и безнадзорности будут характерными для других детских приемников-распределителей БССР в 1944–1955 гг.

**Ключевые слова:** дети, детство, детский приемник-распределитель, оккупация, беспризорность, безнадзорность.

# History of Vitebsk Children's Reception and Distribution Center in the Context of Combating Child Homelessness and Neglect in the BSSR (1944–1955)

**Bezdel V.E.\*, Khadanyonok V.M.\*\***

\*Education Establishment of the Federation of Trade Unions of Belarus  
“International University «MITSO»” (Vitebsk Branch), Vitebsk

\*\*Education Establishment “Vitebsk State Technological University”, Vitebsk

*The relevance of studying the history of Vitebsk Children's Reception and Distribution Center is determined by the fact that it allows us to reconstruct the causes and scale of child homelessness and neglect in the first post-war decade.*

*he purpose of the article is to analyze child homelessness and neglect on the example of Vitebsk Reception and Distribution Center in the context of the development of the BSSR in 1944–1955.*

**Material and methods.** Materials of the State Archive of Vitebsk Region are used in the article. To achieve this goal, we used general scientific methods, special historical methods: the historical-genetic and the historical-systemic.

**Findings and their discussion.** The statistical data of the registers of children of Vitebsk Children's Reception and Distribution Center, the causes of child homelessness and neglect, and the gender and age characteristics of children are analyzed. The peak of the arrival of children falls on 1944–1947. Gradually, their number decreases, and most of the children who arrived were street children, not orphans.

**Conclusion.** It is concluded that the conditions, problems of functioning of Vitebsk CRDC, the causes of child homelessness and neglect will be characteristic of other children's reception and-distribution centers of the BSSR in 1944–1955.

**Key words:** children, childhood, children's reception and distribution center, occupation, homelessness, neglect.